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BIM: veelbelovend 
maar weerbarstig
De voordelen van Building 
Information Modeling (BIM) 
zijn inmiddels bekend. 
Betere gegevensuitwisseling 
zorgt voor minder faalkos-
ten, lagere bouwkosten en 
hogere kwaliteit. De belofte 
is groot maar de praktijk 
blijkt weerbarstig, zo conclu-
deert Pim Peters.

Achteraf was de lancering van het 
softwareprogramma ArchiCAD in 
1987 de officiële start van BIM: het 
modelleren van informatie in één 
allesomvattend digitaal ‘gebouw’. 
Elementen zijn daarin geen lijnen, 
maar objecten met informatie. Is 
het model klaar, dan rollen in 
principe met ‘een druk op de knop’ 
de hoeveelheden en besteksom-
schrijvingen eruit.
De voordelen van BIM zijn groot. Zo 
kan tijdens het ontwerpproces zeer 
gedetailleerd op (bouw)kosten 
worden gestuurd. Aanpassingen 
zjin razendsnel worden door te 
rekenen op hun uiteindelijke 
invloed op de bouwkosten. 
Alternatieven zijn snel inzichtelijk 
te maken. Direct is duidelijk wat de 
consequenties zijn. 
Ook werken alle partijen samen in 
één model. Daaruit worden alle 
tekeningen gegenereerd. En omdat 
er één model is, passen alle 
onderdelen altijd goed op elkaar en 
zijn er dus ook veel minder, of zelfs 
geen, faalkosten in de uitvoering.
BIM gaat dus veel verder dan 3D-
modelleren. Dát gebeurt al op grote 
schaal. Samen in één model werken 
is al zeldzamer. Maar echt ‘bim-

men’, het verrijken van het model 
met informatie, gebeurt alleen nog 
op kleine schaal. En daar lopen de 
pioniers nu tegen een aantal 
hobbels aan. Zo moet het ontwerp- 
en bouwproces heel anders worden 
ingericht. Ontwerpen gebeurt van 
grof naar fijn: van een eerste schets 
naar zeer gedetailleerde tekenin-
gen en bestekken. Per fase wordt 
verder ingezoomd. Vaak ook 
worden per fase nieuwe tekeningen 
gemaakt. Bij BIM is dat niet nodig. 
In principe kun je van begin tot 
eind in hetzelfde model werken. 
Daarvoor is dus een heel andere ma-
nier van werken nodig. Zo vraagt 
BIM in de eerste fasen om meer 

informatie. Als je nu een ruimte als 
vier lijntjes tekent, maak je daarvan 
in een model vier wanden met een 
bepaalde dikte, hoogte en eigen-
schappen. Dat lijkt in die fase vaak 
lastig, maar de besparing aan het 
eind van de rit is enorm. BIM 
dwingt je om eerder na te denken 
en zo het proces anders te structu-
reren.
Er zijn nog wel een aantal prakti-
sche problemen. Zo is de meeste 
software nog niet ingericht op 
samen aan één informatiemodel 
werken. Een constructeur kan 
bijvoorbeeld nog niet ‘zijn’ defini-

tieve elementen verankeren. 
Verplaatst de architect een kozijn, 
dan kan de betonwand ook van 
plaats veranderen. Aansprakelijk-
heid is een andere hobbel. Nu heeft 
iedere partij zijn eigen tekeningen 
en bestekken. Zodra samen aan één 
model wordt gewerkt, vervallen die 
bewijsstukken. Dus áls er iets 
misgaat, wie is dan verantwoorde-
lijk? Daarover moeten nieuwe 
afspraken worden gemaakt, met de 
opdrachtgever, met elkaar en met 
de verzekeraar. De kern van BIM is 
samenwerken. 
En dat betekent: elkaar willen en 
durven vertrouwen en goed 
communiceren. Welke informatie 
heb ik op welk moment van een 
ander nodig, en wat hebben 
anderen van mij nodig? Misschien 
is dat in de bouw nog wel het 
allermoeilijkst. Maar de huidige 
crisis is een goed moment om 
hierin extra tijd te investeren. Dat 
geldt voor architecten, adviseurs én 
bouwbedrijven.
BIM is zonder twijfel de manier van 
ontwerpen en communiceren van 
de 21e eeuw. De hulpmiddelen zijn 
al bijna twintig jaar voorhanden. 
Maar techniek is niet de essentie. 
Het is geen zaak van automatise-
ring, maar van het herinrichten van 
het traditionele ontwerp- en 
bouwproces en de herijking van de 
verhoudingen tussen ontwerpers 
en bouwers. Er is inmiddels een 
aantal belangrijke stappen gezet. 
Maar klaar zijn we nog zeker niet. 

Ir. Pim Peters 
Directeur van IMd Raadgevende 
Ingenieurs,
Rotterdam
p.peters@imdbv.nl

““Ontwerp- en 
bouwproces moeten 
worden heringericht

COMMENTAAR / IJmeerlijn

Vandaag besluit het kabinet dat Almere weliswaar 
buitendijks in het IJmeer mag uitbreiden, maar dat 
het nog te vroeg is om een definitieve keuze te 

maken voor de door de jongste stad van Nederland zo 
gewenste IJmeerlijn. Die lightrailverbinding vraagt name-
lijk een investering van ongeveer 6 miljard euro en dat 
geld wil of kan minister Bos van Financiën nu niet ophoes-
ten. Het kabinet motiveert het besluit om een definitieve 
beslissing over de nieuwe infrastructuur uit te stellen tot 
na 2015 met het argument dat een dergelijke lijn pas 
nodig is na 2020, als de eerste van de 60.000 gewenste 
nieuwbouwwoningen in Almere zijn opgeleverd.
Op zich lijkt die motivatie hout te snijden, ware het niet 
dat het verkeer van en naar Almere nu al regelmatig 
muurvast staat en dat het in de lijn der verwachting ligt 
dat de filedruk ter plaatse alleen maar zal toenemen. 
Extra (spoor)wegen tussen de kantoren van de hoofdstad 
en woningen waar het kantoorpersoneel woont, zijn dus 
hoe dan ook nodig.
En het is ook precies wat het Platform Raam (een samen-
werking van maatschappelijke partijen zoals de ANWB, 
Vereniging Natuurmonumenten, VNO/NCW en Bouwend 
Nederland) vandaag in Cobouw bepleit. En het platform 
laat het niet bij de IJmeerlijn alleen, het adviseert het 
kabinet om ook te investeren in een ov-verbinding tussen 
Utrecht en Almere.
Gezien de gemiddelde doorlooptijd van grote bouwpro-
jecten in Nederland lijkt het wijs om een moeilijke 
beslissing over een miljardeninvestering niet uit te 
stellen. De tijd tussen het nemen van een dergelijk 
besluit en de daadwerkelijke start van de werkzaamhe-
den bedraagt al snel een jaar of elf, zo stelde de commis-
sie-Elverding. 
De zware economische storm waarin de bouwsector zich 
thans bevindt, schreeuwt bovendien om daadkracht en 
niet om de zoveelste uitgestelde beslissing. 

Wilt u reageren? U kunt ons mailen via: cobouw@sdu.nl

H et is goed nieuws 
dat de nieuwbouw-
steun die het 

ministerie van VROM 
geeft om woningbouw-
projecten alsnog 
gerealiseerd te krijgen 
faalt. “Subsidie krijgt 
markt niet op gang”, 
kopt Het Financieele 
Dagblad. De krant stelt 
na een rondje langs 
middelgrote steden 
vast dat het ontwik-
kelaars en gemeen-
ten onvoldoende lukt 
kopers over de streep 
te trekken. Dat ik blij 
ben met dit falend 
overheidsbouwbeleid 
heeft twee redenen. 
In de eerste plaats 
vind ik dat ontwikke-
laars zelf hun 
problemen moeten 
oplossen. Als er één 
sector liep te schelden 
op ambtenaren en politici 
dan was het de vastgoedsector. 
Nu weer gaan roepen dat de 
overheid dit en de overheid dat 
moet doen, werkt bij mij op de 
lachspieren. Kom op zeg, word 
eens een zelfscheppende 
industrie! In de tweede plaats 
sluit de nieuwbouwsteun aan bij 
een aanbodbenadering die niet 
deugt. Ontwikkelaars en 
bouwers hebben de afgelopen 
jaren overal rijtjes woningen of 
complexjes appartementen 

neergezet, die de markt 
automatisch opnam, omdat 
iedereen een woning wilde 
en kon kopen. En vooral 
ook dacht, ik ben gek als ik 

het niet doe. Die wonin-
gen waren niet 
ontwikkeld vanuit de 
individuele wensen 
en mogelijkheden van 

klanten of in coproduc-
tie. En daar wringt mijn 
schoen. Deze crisis 
moeten we gebruiken om 
van de bouw- en vastgoed-
wereld een zelfschep-

pende bedrijfstak te maken 
die houdt van zijn klanten. 
En dat betekent dat 
steunregelingen moeten 
beginnen bij die klanten. 

Wilt u grond om te 
bouwen? Daar krijgt 
u subsidie voor. Wilt 

u zelf opdracht 
geven? Dat gaan we ondersteu-
nen. Heeft u financiële steun 
nodig omdat uw bestaande 

woning nog niet verkocht is? 
Gaan we oplossen! De stimule-
ringsregeling moet niet ge-
bruikt worden om ontwikke-
laars af te helpen van rijtjes van 
48 woningen die de markt niet 
wil, maar om het paradigma om 
te draaien. De koper moet het 
heft weer in handen krijgen. 

Lenny Vulperhorst
Adviseur Andersson Elffers Felix, 
Utrecht
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De driehonderd jaar oude schelpengrot van landgoed 
Nienoord in Leek wordt volledig gerestaureerd.
Als gevolg van winterse kou scheurde het stucwerk en 
raakten schelpen los. Alle schelpen worden onder handen 
genomen. Het zijn er duizenden en nog eens duizenden, 
vertelt de van oorsprong uit Armenië komende Zacharija 
Gazarjan van restauratiebedrijf Sarvard in het Groningse 
Warffum. Hij werkt samen met de Armeense Gajane Awojan, 
die alle schelpen eerst afborstelt. Met diverse schoonmaak-
middelen worden de schelpen vervolgens gereinigd. Met 

schelpenkalk, zand en lijm maken zij een speciale mortel, 
waarmee zij afgebrokkelde schelpen op hun plaats 
terugzetten. In de zeventiende-eeuwse grot van Nienoord 
bevinden zich heel bijzondere schepen, waaronder 
tropische exemplaren waarvan de handel inmiddels 
verboden is. De makers van de grot hebben van de schelpen 
allerhande figuren gemaakt, zoals meerminnen, vissen en 
engelen. Nederland telt drie schelpengrotten, waarvan 
alleen die in Nienoord nog in originele staat is.   Foto: 
Noordoost/Alex J. de Haan
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